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 Vážení spoluobčané,

jarní počasí letos přišlo asi o měsíc dříve a tak jsme se 
už v měsíci březnu mohli pustit do avizovaných oprav 
veřejných prostranství. Byla porovnána a vyměněna stará 
žulová dlažba na chodníku před Záložnou, dále provede- 
na oprava žulových kostek na jedné straně vozovky před 
tímto objektem. Hned vedle, na stejné straně vozovky, 
došlo k umístění žulových obrubníků mezi trávník a dláž- 
děnou cestu, která byla rovněž opravena a vyspádována 
tak, aby dešťová voda odtékala do kanálů. Některé 
kanálové vpusti jsou poškozené natolik, že je rovnou 
vyměňujeme za nové. 
 Pokud nám to finanční prostředky dovolí, tak bychom 
chtěli v těchto opravách pokračovat, alespoň po jedné 
straně cesty, až k Hanáckému skanzenu. Zároveň bude 
prováděno předláždění vjezdů k jednotlivým domům. 
 Podle nařízení Odboru památkové péče Magistrátu 
města Olomouce, bychom tyto vjezdy měli dláždit ze 
žulových kostek a nebo lámaných kamenů. Zatím tak 
činíme, neboť tento materiál jsme měli uskladněn buď 
na dvoře za obecním úřadem a nebo nám zbýval v rámci 
prováděných úprav. Tam, kde tento materiál nebude 
k dispozici, budou použity žulové odseky, které budeme 
muset nakoupit a jejichž cena je čtvrtinová v porovnání 
se žulovými kostkami. Příjezdy k jednotlivým domům 
z tohoto nepravidelného materiálu budou elegantně 
navazovat na stávající okraj cesty z lámaných kamenů. 
Současné úpravy veřejných prostranství jsou dělány 
v souladu s podanou žádostí na revitalizaci zeleně v naší 
obci. Snažíme se připravit prostranství před jednotlivými 
domy tak, aby v případě získání dotace došlo již pouze 
k pokácení stávajících dřevin, porovnání trávníků a vy- 
sázení nových dřevin a keřů. Ideální by bylo, pokud 
bychom mohli rovnou nechat udělat také nové chodníky. 
Na to nám však v tuto chvíli nezbývají volné finanční 
prostředky. 
 Od 1. dubna máme další 3 obecní zaměstnance. 
Stalo se tak díky možnosti získat na jejich zaměstnávání 
finanční prostředky z Evropskému fondu zaměstnanosti. 
Úřad práce v Olomouci nám na zaměstnávání každého 
z nich vyplácí částku 10.000,- Kč měsíčně. Od prvního dne 
se velmi aktivně zapojili do úklidu naší obce a převážně 
jejich přičiněním dnes máme obec, po skončené zimě, 
pozametanou. Pokud všechno půjde podle plánu, tak 
budou na obci pracovat až do konce listopadu. 
 V tuto chvíli už známe výsledky dvou menších žádostí 
o dotace. Ta na opravu barokního kříže na Zábrani nebyla 
podpořena. Žádost na opravu dalších oken Záloženského 
domu, kde byly náklady spojené s opravou vyčíslena 

na 183.000,- Kč, byla úspěšná a na obecní účet přibude 
100.000,- Kč. 
 Nyní bych chtěl uvést pár konkrétních čísel, které jistě 
uvedou na pravou míru článek z minulého čísla JAK JSME 
HOSPODAŘILI, o hospodaření obce v tomto volebním 
období.  
 Koncem roku 2010, když nastupovalo nové vedení 
obce, bylo na účtu  7,023.066,- Kč. Odmítli jsme však 
provést platbu za vydláždění cesty směrem k pekárně do 
doby, než budou odstraněny závady a nedodělky. Platba 
za tyto práce ve výši 1,032.130,- Kč byla provedena až po 
novém roce. Takže skutečný objem finančních prostřed- 
ků, které jsme přebírali po bývalém vedení obce byl 
5,990.936,- Kč. 
A kam byly tyto peníze a s nimi další investovány?
 1. Oprava Mateřské školy 4,5 mil. Kč.
 2. Oprava Základní školy 3,4 mil. Kč.
 3. Oprava Obecního úřadu 2,1 mil. Kč.
 4. Nové soc. zázemí sport. areálu 1,2 mil. Kč
 5. Oprava cest a chodníků 1,4 mil. Kč
 6. Oprava Záložny 1,2 mil. Kč
 7. Nákup komunální techniky 1,1 mil. Kč
 8. Dětské hřiště  2x 600 tis. Kč
 9. Oprava KD Hynkov 500 tis. Kč
 10. Oprava kaplí na Hynkově a v Příkazích 500 tis. Kč 
 11. Oprava veřejného osvětl. na Hynkově    500 tis. Kč
 12. Nová dešťová kanalizace ve sportovním 
  areálu  390 tis. Kč
 13. Vodovod na Hynkově 265 tis. Kč
 14. Výměna oken na Hynkovské škole   260 tis. Kč
 15. Odvodnění Sečí 180 tis. Kč  
 16. + některé další drobné opravy
 Jen tyto položky činí dohromady více než 18 milionů 
korun.
 V letech 2011 až 2013 bylo na dotacích získáno 
3,746.261,- Kč. Z toho 832.701,- Kč činí dotace na ořezání 
památné lipové aleje o kterou požádalo minulé vedení obce 
a byla proplacena až v tomto volebním období. Výsledek 
hospodaření obce za rok 2013 skončil přebytkem  ve výši 
2,4 mil. Kč.
 Není to však jen o těchto suchých číslech. Za nimi 
se skrývá spousta projektů, stavebních povolení, žádostí 
o dotace, mnoho výběrových řízení a spousta času, které 
této práci věnovali členové rady obce, zastupitelé, členové 
výběrových komisí, či obecní zaměstnanci. 

 Samostatnou kapitolou je čistírna odpadních vod, 
kterou máme společnou s obcí Náklo. Ta nikdy pořádně 
nefungovala. Bylo potřeba urychleně rozhodnout, jak 
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l Dne 13.4.2014 se uskutečnilo v obřadní síni Obecního 
úřadu Příkazy slavnostní vítání občánků. Do pamětní knihy obce 
Příkazy byly zapsány tyto děti:
 Václav Lakomý
 Šárka Krčmářová
 Michaela Hegerová
 Jan Zapletal
 Valentýna Hřivnová

l další fotografie z kulturních a společenských akcí si můžete 
prohlédnout na stránkách    www.prikazy.cz   – fotogalerie

Víte, že...

l před 100 lety byla v Příkazích zahájena stavba hasičské 
zbrojnice místním stavitelem Josefem Brachem v místě 
vrtovského Močedla? V něm se dlouhá léta namáčel len, aby se 
snadněji uvolnilo vlákno od stéblo. V důsledku pruskorakouské 
války se stavba protáhla a dokončená byla až v roce 1916. -va-
l v Sečích se provádějí pořád nějaké práce, aby to tam všechno 
nebylo tak mokré, čistí se břehy Cholinky a jejich přítoků.  Je to 
záslužná práce, která sice není moc na očích, ale určitě je pro ten 
kus přírody potřebná...  Zdena Zbořilová
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tento stav napravit. Rozhodli jsme se jít cestou úvěru, 
neboť jinak bychom museli zastavit veškeré další 
potřebné investice a nadále tak prohlubovali takzvanou 
skrytou zadluženost obce. Úvěr je standardní ekonomický 
nástroj a pracují s ním skoro všechny obce, kde se něco 
dělá. Jak už bylo řečeno dříve, tak úvěr na opravu čistírny 
máme ve výši 5 milionů Kč, za velice pěkný úrok 1,8 % 
ročně. Splácet jej začneme od měsíce dubna po dobu 
4 let. To byl původní předpoklad. Mezitím byla podána 
společná žádost s obcí Náklo o dotaci u Krajského úřadu. 
Bylo ji z velké části vyhověno a obě obce obdrží na opravu 
čistírny dohromady 3 miliony korun. Z této částky 
připadne 43 % pro naši obec a to činí bezmála 1, 3 mil. Kč. 
To je jistě dobrá zpráva, neboť se nám tím pádem zkrátí 
doba splácení tohoto úvěru asi o rok a ještě zaplatíme 
méně na úrocích. 

Pěkné jaro přeje
J. Sívek

50 let školního stravování

 V roce 1953 se u nás začalo masivně budovat školní 
stravování a v roce 1963 vyšel předpis, který obsahoval 
ustanovení o výživové hodnotě pokrmů vztahující se k odpo- 
vídajícímu věku dětí. Předpis dal školnímu stravování pravidla 
pro metodické vedení a kontrolu školních jídelen, z nichž 
postupně vznikal systém, který u nás funguje dodnes.
 Škola je prostředí, ve kterém děti tráví dlouhou dobu a které 
se podílí na utváření určitých stravovacích návyků, stolování 
a seznamování s novými druhy jídel. Školní jídelny a jejich podíl 
na výchově dětí ke zdravému životnímu stylu je v poslední době 
velmi diskutovaným tématem.

 V průběhu let se směrnice a vyhlášky regulující školní 
stravování měnily, ale v podstatě systém jen modernizovaly 
a přizpůsobovaly novým podmínkám. Jeho podstata, podávat 
dětem zdravé, vyvážené jídlo odpovídající jejich vývojovým 
požadavkům za dotovanou a dostupnou cenu zůstala po celých 
50 let nezměněna.

www.prikazy.cz
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 Systém školního stravování v ČR je jedinečný nejen v rámci 
Evropy, ale dokonce i v celosvětovém měřítku a my na něj 
můžeme být náležitě hrdi. A to jistě stojí  nejen za oslavu, ale 
i za pozornost široké veřejnosti.
 Poskytování školních obědů je služba poskytovaná 
hromadně, kde bohužel není prostor pro uspokojování různých 
individuálních potřeb jednotlivců, má svoje pravidla. Náklady 
na obědy neplatí rodiče v plném rozsahu a tak jejich právo 
určovat, jak má oběd vypadat, je značně omezeno. Protože 
stát školní stravování dotuje, poměrně přesně určuje složení 
jídelníčku, porce podle věkových kategorií a spotřební koš. Toto 
vše je předmětem kontroly ČŠI, proto si žádná školní jídelna 
a tedy ani ta naše nedovolí ignorovat jejich dodržování. Přesto 
se snažíme vařit tak, aby všem chutnalo. Ne vždy se podaří trefit 
do chuti každého malého i velkého strávníka. Něco jiného je 
vaření doma, kde se připravují hlavně oblíbená jídla všech členů 
rodiny. 

Naše školní jídelna se zapojila do oslav 50 let školního stravování 
s tímto programem:
l beseda s dětmi MŠ a ZŠ o školním stravování, stolování 
a jídle našich předků
l výtvarná soutěž dětí na téma „Ovoce a zelenina, kterou 
mám nejraději“ (nejzdařilejší výtvory budou odměněny)
l jídelníček dle přání strávníků a jedno dobové nebo krajové 
jídlo
l výstava velikonočního prostírání a soutěžních výtvarných 
prací dětí v Základní škole Příkazy dne 10. 4. 2014 na 
Velikonočním tvoření
l posezení s bývalými zaměstnanci a hosty s občerstvením 
a možností zapojení se do velikonočních dílen
 
Na přání dětí uvařili dobové jídlo – brambory na loupačku 
s mlékem a máslem, které mělo u dětí velký úspěch.
Ve čtvrtek proběhlo v budově základní školy Velikonoční 
tvoření doprovázené výstavkou dětských prací na téma „Ovoce 
a zelenina, kterou mám nejraději“, velikonočního prostírání, 
fotografií a kronik školní jídelny. Jídelna se proměnila 
v příjemnou kavárnu, kde se podávalo občerstvení, vdolečky 
a chlebíčky z naší školní kuchyně pro pozvané hosty, členy Rady 
obce, bývalé zaměstnance a rodiče s dětmi.
 Na závěr týdne paní vedoucí ŠJ navštívila děti v MŠ i ZŠ, 
poděkovala jim za krásné obrázky na výstavku, převzala návrhy 
jídelníčků vytvořené dětmi a ocenila nejlepší výtvory pěknými 
dárky od sponzora - paní Marcely Látalové, asistentky poslance 
Evropského parlamentu.

Vedoucí ŠJ Jarmila Hřivnová
a ředitelka školy Mgr. Karin Lakomá

 Celou zprávu, zaslanou na OŠMT KÚ, včetně fotografií, 
naleznete na webových stránkách školy – www.zsprikazy.org   
– Jídelna – dokumenty a Foto akcí školy.

Plán kulturních akcí
v Příkazích a Hynkově

KVĚTEN   1. 5. (čt) Stavění máje + Májový koncert
    První kolo požárního sportu
    7. 5. (st) Den matek 
  17. 5. (so) Zkoušky loveckých psů
  20. 5. (út) Vernisáž výstavy Hanácký venkov ve   
    skanzenu
  24. 5. (so) Zájezd do Ostravy
  31. 5. (so) Kácení máje
    Střelby MS na „Safari“

ČERVEN      6. – 20. 6. Řemeslné kursy pro děti ve skanzenu
    7. 6. (so) Dětský den -  Hynkov   
    8. 6. (ne) Dětský den – Příkazy
    Tradiční řemeslný jarmárek ve 
    skanzenu
  14. 6. (so) Noční turnaj v malé kopané – Hynkov
  23. nebo 24. (po - út) Předhodový úklid v kapli 
    v Příkazích
  28.6. (so) Malá kopaná -  turnaj  
  30.6. –  5.7. (po - so) Hanácké ateliér ve skanzenu 
    (tvůrčí dílna) 

Ondřej Přikryl

Nevêspáni

Málo sem se vêspal,
stávat se mně nechce

a do přékladnika
valach na mě řehce.

 
Nespal sem – tvá děvče,

záslôha ê vina . . .
Hrabe kuň – to spravi

oves, čêčovina.

A to nevêspáni?
Přesvěčiš se sama,

že se nenapravi
ani zelênama.

Stény jenom sténém
hojivá se hračkó –
tož dnes přêndo ai
ze svó nevêspačkó.

Setkání s kamerou

 Dne 20. ÚNORA 2014 v 18.00 hodin se sešlo v klubovně 
Záloženského domu 25 občanů, aby se podívali na filmy 
se společným znakem - Žijí mezi námi…   filmy o našich 
spoluobčanech:
Marii Koudelné, Marii Zbořilové, její mamince a sestře Ludmile, 
Václavu Klimešovi, Milanu Dragounovi.

 Ve filmech bylo zachyceno něco z jejich života – jejich 
práce, či zájmy. Setkání bylo příjemné a přínosné hlavně tím, 
že všichni byli v klubovně přítomni a mohli nám k filmům sami 
povědět či dodat zážitky kolem natáčení nebo ze života. Bylo 
to zase jako v dobře fungující rodině. Našla se mezi diváky 
i pozorná hospodyňka hostitelka Zdena Zbořilová, která 
upevnila pocit, že k sobě v dědině patříme. Závěrečný film 
o holiči vyvolával hlasitý smích a tak se líbil, že byl za měsíc 
reprizován při promítání filmů o B. Vacovi.

-MBM-

www.prikazy.cz
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Zprávy z Rady

 Vážení čtenáři, ve sloupku VÍTE ŽE..., Vás chceme 
informovat o zajímavých věcech projednávaných Radou obce, 
která se pravidelně schází každých čtrnáct dní. Vybrali jsme 
pro Vás ty nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l žádost ředitelky ZŠ a MŠ Příkazy, Mgr. Karin Lakomé 
o udělení souhlasu s přijetím věcného daru – podlahového 
sáčkového vysavače 1SBAGMAX v hodnotě 5.623,- Kč včetně 
DPH od pana  Petra Kocourka.
l cenovou nabídku společnosti GEOCENTRUM, spol. s.r.o., 
Olomouc za geometrický plán na oddělení pozemků pro výkup 
pozemků pro výstavbu chodníků za cenu 9.780,- Kč včetně DPH.
l nabídku inzerce na pronájem volných nebytových prostor 
v budově MŠ za cenu 11.400,- Kč bez DPH na 3 měsíce od 
společnosti Via Reality.
l žádost ELPREMONT elektromontáže s.r.o Velká Bystřice, 
o podepsání smlouvy o budoucí smlouvě na zřízení věcného 
břemene k akci: „Příkazy 200, – nové připojení elektřiny budovy MŠ“
l cenovou nabídku od Pavel Hrubý, Moravičany na terénní  
úpravy a dokončovací práce. Jedná se o terénní úpravy 
a rozhrnutí hromad po pročištění melioračních kanálů v Sečích 
za cenu 20.000,- Kč
l finanční příspěvek ve výši 10.000,- Kč na podporu dětské 
nemocnice v Pákistánu na základě žádosti paní Doc. Ing. Diny 
Štěrbové, Hynkov
l příspěvek ve výši 10.000,- Kč na činnost pro každý spolek, 
který působí v naší obci - Sokol Příkazy, Sokol Hynkov, SDH 
Příkazy, SDH Hynkov, MS Příkazy

l příspěvek ve výši 5.000,- Kč na činnost pro Seniorklub 
a 5.000,- Kč pro Mateřské centrum
l vybudování sociálního zázemí pro zaměstnance a brigádní- 
ky obce v nevyužitých kůlnách 
na dvoře Obecního úřadu. Jedná se o opravu těchto prostor, 
doplnění WC a sprchy a vytvoření zázemí na převlékání a ulo- 
žení osobních věcí.
l nabídku na vypracování projektové dokumentace pro 
stavební povolení na rekonstrukci Záloženského domu 
v Příkazích od paní Ing. arch. Ivety Trtílkové z Olomouce za 
cenu 344.439,- Kč včetně DPH.
l údržbu a opravy na KD Hynkov- zakoupení žebříku, úklid 
na KD, pořízení krytu na topení, zakoupení 10 ks pivních setů, 
zakoupení nového dřezu, zakoupení desek na lavice, pořízení 
závěsu mezi sálem a přísálím
l vytvoření nové grafiky a provedení kontroly a úpravy 
struktury webových stránek obce, objednávka dodavateli 
ANTEE s.r.o Praha za cenu 10.000,- Kč bez DPH
l nabídku firmy FAKSA – STRAKA s.r.o., Příkazy na 
zhotovení vzduchotechniky na Záložně ve výši 37 564,- Kč bez 
DPH a doplnění vzduchotechniky v MŠ ve výši 5.090,- Kč bez DPH.
l provedení zrestaurování Smírčího kříže u Boží muky 
u váhy podle dokumentace a nabídky Mgr. Ladislava Werkmanna. 
z Olomouce za cenu opravy do 5.000,-Kč bez DPH.
l žádost SDH Hynkov o finanční výpomoc při opravě hasičské 
zbrojnice. Jedná se o opravu omítek, které byly zčásti otlučeny 
a nebo jsou poškozené. Obec zakoupí stavební materiál 
v hodnotě do 10 tis. Kč, členové SDH pak provedou potřebné 
práce sami bezplatně.
l smlouvu o zajištění zpětného odběru a využití odpadů 
a obalů se společností EKO-KOM, a. s., Praha  
l pronájem nebytových prostor v budově MŠ společností 
MYVET consulting s.r.o., za cenu pronájmu 14 m2 x 400,- Kč 
(suterén budovy)= 5.600,- Kč/rok
l nabídku Ing. arch. Ivety Trtílkové na provedení zaměření 
pro zhotovení projektové dokumentace pro 1. podzemní podlaží 
Záloženského domu v Příkazích za cenu 36.500,- Kč.
l pronájem obecního bytu v budově bývalé školy na Hynkově,  
po provedení ověření platnosti všech podaných žádostí, paní 
Leoně Smékalové, Hynkov 3, na 1 rok, za cenu pronájmu po 
výměně oken 3.500,- Kč/měs.  
l žádost ZD Unčovice na odstranění stavby bývalé čerpací 
stanice na parcele č. 313, parcele č. 1251 a parcele č. 1250, 
včetně odstranění podzemních nádrží a uvedení pozemků 
vlastníků do původního stavu

Rada obce dále projednala: 
l sdělení ARRIVA MORAVA a.s. k žádosti změny trasy při 
průjezdu autobusů v naší obci. Jedná se o změnu trasy některých 
spojů autobusu na Hynkov a z Hynkova přes Příkazy a zřízení 
nové autobusové zastávky u MŠ z iniciativy obce tak, aby se 
zkrátila cesta od autobusové zastávky především pro starší 
spoluobčany při návštěvě lékaře. 
Rada obce bude o této možnosti dále jednat, je potřeba zjistit 
předběžný odhad nákladů na vybudování nové zastávky 
u MŠ a předpokládaný termín realizace po vyřízení všech 
administrativních záležitostí
l oznámení Městského úřadu Litovel, odbor výstavby 
o zahájení územního řízení o umístění stavby: “Sběrný dvůr 
Náklo“ na pozemku parc. č. 512/1 a 512/2 v k.ú. Náklo. Obec 
Příkazy je partnerem tohoto projektu.

K zadlužení obce

 Přečetl jsem si článek v občasníku číslo 2/2014 od bývalého 
starosty pana Vlka a dovolte, abych se k tomu vyjádřil. Nejprve 
pochválil, co současné vedení obce za volební období dokázalo 
pro zvelebení obce provést. Potom začal vypočítávat, že se obec 
zadlužila a neprovedla kanalizaci na Hynkově a opravu cesty 
k Hynkovu. 
 Pro kanalizaci na Hynkově bylo provedeno mnoho úkonů, 
ať už monitoring stavu kanalizace až po současné jednání 
s odborníky o druhu výstavby kanalizace. O opravě cesty 
k Hynkovu netřeba psát, neboť i pan Vlk ví, že tato cesta 
není majetkem obce a o ostatním okolo cesty do ZD bylo již 
několikrát psáno. Pan bývalý starosta ovšem zapomněl, v jakém 
zanedbaném stavu obecní majetek předával. Např. obecní úřad, 
škola, Záloženský dům, zdravotní středisko s mateřskou školou, 
cesty, chodníky. Na Hynkově kulturní dům, kapličku a cesty. 
O tomto si každý může udělat úsudek sám. Vrátím se však 
ke kanalizaci na Hynkově. Zde měla být provedena tlaková 
kanalizace se svodem do čističky v Příkazích, ale již v té době 
bylo zjištěno, že čistička je nedostačující. Čistička odpadních 
vod je velice široká kapitola, až již technologie čištění vod po 
vlastní kapacitu. V tomto stavu jste předávali obec a nové vedení 
to muselo začít řešit, aniž by minulé vedení obce provedlo 
alespoň některou akci, protože heslo „nebudeme si přidávat 
starosti, ono se to nějak vyvrbí.“ A k zadlužení: Rekonstrukce 
čističky vody, která byla vámi předána ve velmi špatném stavu, 
byla velmi nákladná. 

-Boleslav Vachutka-

www.prikazy.cz
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SOBOTA - 31.5. - 10,00 hod.  TURNAJ MLADŠÍCH BENJAMÍNKŮ  a  NEDĚLE - 1.6. - 10,00 hod.  TURNAJ STARŠÍCH BENJAMÍNKŮ

l zprávu Krajského ředitelství Policie Olomouckého kraje, 
obvodní odd. Litovel o situaci v oblasti veřejného pořádku 
a vnitřní bezpečnosti za rok 2013 v obci Příkazy. 
l vyjádření ZD Unčovice k záměru ozelenění některých 
bývalých polních cest za dálnicí. Na jednání dne 17. února byl 
na poradě agronomů přednesen záměr obce provést ozelenění 
některých bývalých polních cest za dálnicí (p.č. 402/14, 388/3 
a 444/7, k.ú. Příkazy), které ZD užívá bez nájemního vztahu, 
za účelem zlepšení rázu krajiny, snížení větrné eroze a zlepšení 
životních podmínek pro volně žijící zvířata, se zachováním 
příjezdu a přístupu na pozemky vlastníků. ZD ve svém vyjádřeni 
oznamuje, že se záměrem zlepšení podmínek nesouhlasí.
l povolení výjimky, kterou vydal Krajský úřad Olomouckého 
kraje, odbor ŽP, ze zákazu škodlivě zasahovat do přirozeného 
vývoje zvláště chráněného živočicha bobra evropského, 
konkrétně ze zákazu rušit jej a ničit jeho sídla. Jedná se 
o prospěšné povolení za předepsaných podmínek odstranit 
z vodních toků a melioračních příkopů vybudované hráze 
bobra evropského, aby se nebránilo průtoku vody, a nebo aby 
nedocházelo k jejímu rozlivu do polí a volné krajiny
l rozhodnutí Magistrátu města Olomouce, odboru životního 
prostředí o platbě odvodů za trvalé a dočasné odnětí půdy ze 
zemědělského půdního fondu z Novostavby víceúčelové haly 
se zázemím (opravna zemědělských strojů u dálnice). Celkový 
odvod za odnětí půdy činí 795.000,- Kč, z toho 477.360,- Kč pro 
Státní fond životního prostředí a 318.240,- Kč pro Obec Příkazy. 
Dále bude obci odváděna částka 468,- Kč za každý rok
l sdělení Magistrátu města Olomouce, odd. památkové  péče,  
že žádost o poskytnutí příspěvku ve výši 100 000,- Kč na akci 
„Obnova původních okenních a dveřních výplní Záloženského 
a společenského domu Příkazy 18“ byla s doporučením zaslána 
na Ministerstvo kultury ČR.
l akceptování žádosti o podporu ze SFŽP ČR v rámci 
Operačního programu Životního prostředí na projekt 
Revitalizace zeleně v obci Příkazy

Rada obce neschválila:
l žádost Středomoravského klubu Automobilistů a Moto- 
cyklistů Olomouc o finanční podporu ve výši 2.000,- Kč na 
akci XVII. Hanácký okruh, soutěž historických automobilů 
a motocyklů
l nabídku pana Pavla Řezníčka, Skrbeň na vyčištění zídky 
plotu, který vede od OÚ ke kapličce za cenu 8.500,- Kč a zídky 
OÚ za cenu 200,- Kč za m2. 
l záměr ČEZ vyměnit dřevěné sloupy za betonové sloupy od 
křižovatky u školy směrem k MŠ a uložila jednat o možnosti 
uložení elektrického vedení do země
l záměr těžby štěrkopísků v navrhovaném DP Náklo I z dů- 
vodu negativního vlivu pro obec Příkazy 

Kulturní komise při Radě obce Příkazy
vás zve

24. května 2014 na ZÁJEZD do OSTRAVY

PROGRAM ZÁJEZDU:   Odjezd asi v 8.00 návrat 22.00 hod.
l Dolní Vítkovice  (prohlídka areálu vysokých pecí – vstupné: 
150,-Kč; senioři: 90,- Kč)
l Oběd v centru města (cena 100,- Kč – polévka, řízek 
s brambory) 
l MINI UNI na Černé louce (krátká procházka podél 
významných staveb světa – vstupné hromadné: 35,- Kč)
l Ostravský hrad – kulturní akce Slezské Ostravy – vstup volný
l Důl Michal (prohlídka černouhelného dolu - vstupné 
hromadné 50,- Kč)
l Halda EMA (turistická vycházka asi 1 km do kopečka 
– výhled na město – za pěkného počasí)
l Dřevěný kostel v Hrabové – prohlídka zvnějšku
l Stará Ves nad Ondřejnicí – zámek (prohlídka zvnějšku)
Myslivna (večeře)
Přihlášení na zájezd u paní Z. Zbořilové a J. Hřivnové

Informace k žádosti o voličský průkaz pro 
volby do Evropského parlamentu konané 

dne 23.5. a 24.5.2014

 Volič, který se nebude zdržovat v době voleb do Evropského 
parlamentu ve volebním okrsku v místě svého trvalého pobytu, 
může hlasovat na voličský průkaz v kterémkoliv volebním 
okrsku na území České republiky. Voličský průkaz vydá voliči 
obecní úřad příslušný podle místa trvalého pobytu voliče. Žádost 
o vydání voličského průkazu musí být vždy písemná.
 Pokud volič zasílá žádost o vydání voličského průkazu 
poštou, musí být jeho podpis úředně ověřen. Úředně ověřený 
podpis voliče se vyžaduje i v případě, že jeho žádost o vydání 
voličského průkazu doručí na obecní úřad jiná osoba. Volič může 
požádat u obecního úřadu o vydání voličského průkazu i osobně. 
Žádost o vydání voličského průkazu může volič vyhotovit na 
úřadě, potom není třeba, aby byl jeho podpis na písemné žádosti 
úředně ověřen. 
 Žádost o vydání voličského průkazu lze podat již v současné 
době, nejpozději však musí být doručena obecnímu úřadu 15 
dnů přede dnem voleb, tj. do 8. května 2014 do 16:00 hodin.
 Obecní úřad nejdříve 15 dnů přede dnem voleb, tj. 8. května 
2014, předá voličský průkaz osobně voliči nebo osobě, která 
se prokáže písemnou plnou mocí s ověřeným podpisem voliče 
žádajícího o vydání voličského průkazu, anebo jej voliči zašle.

Muži – III. tř. OFS Olomouc
Ne 30.3. 15:30 Sokol Drahanovice - Příkazy 
So 5.4. 15:30 Příkazy - SK Náměšť na Hané „B“
Ne 13.4. 14:30 Sokol Bouzov - Příkazy
So 19.4. 16:00 Příkazy - SFK Nedvězí
So 26.4. 16:00 Sokol Blatec - Příkazy
So 3.5. 16:30 Příkazy - FK Přáslavice

Muži – III. tř. OFS Olomouc
So 10.5. 16:30 Příkazy - Sokol Slavonín „B“
Ne 18.5. 14:30 Sokol Odrlice - Příkazy
So 24.5. 16:30 Příkazy - FK Hlubočky „B“
So 31.5. 16:30 1. FC Olešnice - Příkazy 
So 7.6. 16:30 Příkazy - FC Dolany „B“
Ne 15.6. 16:30 TJ Štěpánov „B“ - Příkazy

ROZPIS FOTBALOVÝCH UTKÁNÍ  -  JARO 2014  -  TJ SOKOL PŘÍKAZY
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vlastním očím. Tolik lidí jsem tam ještě neviděl, taneční parket 
byl plný tak, že mezi tančícími by špendlík nepropadl. Nebylo si 
kam sednout. Nakonec se z jeviště podařilo sehnat dvě židle a my 
jsme si přisedli k rodině Luboše Kadlece, se kterým tam seděl 
i náš pan starosta. Ten jako jediný zvládl jak průvod obcí, tak 
večerní tancovačku zakončenou pochováním basy. Té se bohužel 
nezúčastnil ani místní restauratér z hospudky „Pod sépkó“ 
Vašek Konopka, kterého se bohužel rodině na pochovávání 
basy nepodařilo vzbudit. Aby viděl, o co přišel, slíbil jsem 
mu, že celou akci přijedu promítnout na v hospodě umístěném 
televizoru a předám na flešce kopii, aby si celou událost 
v hospodě za špatného počasí mohli promítat. Nakonec se moje 
obava, že se opiju, ukázala jako lichá. Nebylo to ani zásluhou mé 
partnerky, které se dostalo té cti zatančit si s naším starostou, ale 
spíše zásluhou vlastní autokontroly a zodpovědnosti splnit slib, 
že pochovávání basy natočím. Neubránil jsem se jen pozvání 
Milana „Kláska“ a jeho šarmantní dcery Hanky, mimochodem 
nejaktivnější plačky, jak sami na záběrech uvidíte. Nemohu 
nepochválit ani téměř profesionální výkony Luďka Zatloukala 
jako faráře, St. Hejtmana jako kostelníka, ministrantů Luboše 
Kadlece a Milana Hrabala a kolektivu plaček a nosičů basy. 
Když jsme se vytancovaní vraceli ve dvě hodiny s panem 
starostou domů, v Repre rokenrolový ples ještě neskončil. Tož 
se to muselo i tam některým líbit.

 Mně se ale určitě líbil 15. března pořádaný místní košt 
slivovice spojený s ochutnávkou vín pana Soviše a s koncertem 
litovelského dixilenbendu. A nejen proto, že jsem tam byl 
bez dozoru, partnerka musela opatrovat nemocnou vnučku 
a já si mohl zatančit i s jinými tanečnicemi. Paní Haderkovou, 
Liduškou Stejskalovou, Liduškou  Hřivnovou a nakonec i s téměř 
profesionální, stále se v tanci zdokonalující, paní starostovou. Ta 
se mnou měla velkou trpělivost, když jsem několikrát nestačil 
jejímu rytmu a pošlapal jí nohy. Na akci jsem přišel mimořádně 
včas, nesl jsem půl litru své, nejen podle mne vynikající, 
hruškovice a už mi u vchodu pořadatelky hlásily: „ na sále je 
dvacet lidí a už máme 24 vzorků slivovice, to špatně dopadne.“ 
Nedopadlo. V krásném prostředí rekonstruovaného malého 
sálu, s vynikajícím litovelským dixilendem, který hrál sklaby 
od Gerschwina až po Hašlera, jsme se při dobrém vínku pana 
Soviše dobře bavili. Všichni poslouchali, nikdo netančil. Tanec 
zahájila jako první přísná paní profesorka Martina Malínková 
s manželem, o které jsem si myslel, že vůbec netančí. Překvapila 
mne. I to, jak svým bravurním pojetím vyprovokovala k tanci 
všechny přítomné, včetně skrbeňského starosty, který seděl 
u stolu s naším starostou. Vlastní košt slivovice mne však 
zklamal. Nejen proto, že tam nebyla žádná profesionální porota 
a hlavní cenu tam dostala slivovice z rodiny, která byla na akci 
nejvíce zastoupena, protože tak dostala přirozeně nejvyšší počet 
hlasů. Moje hruškovice, kterou jsem poznal podle záměrně 
vybraného netradičního tvaru láhve a kterou jsem všem známým 
jako nejlepší doporučoval, dostala jen jeden hlas, zřejmě můj. 
Ale stejně mi ze všech vystavovaných slivovic chutnala nejlépe.
 V rámci akce „Žijí mezi námi“ jsem se 20.března zúčastnil 
rovněž na malém sále promítnutí několika filmů z filmové 
kroniky naší obce, jakéhosi medailonku na počest právě v ten 
den připadající osmaosmdesáté narozeniny našeho písmáka 
pana Boleslava Vacy.
 Byly promítnuty filmy „Album dochovaných pohlednic 
Příkaz“ (jedna z nich byla dokonce z roku 1760) „Příkazy v roce 
2006“, „Hanák v krojô na orlojô“ a komicky hraný snímek 
„U holiče“ (tím holičem byl starý pan Dragoun a tím stříhaným 

Tož o co ste přêšlê, dêž ste tam nebêlê…

 Pomalu se smiřuji s rolí obecního zpravodaje z různých 
společenských akcí pořádaných v naší obci... Také na poslední 
redakční radě mne Sláva Vaca požádal, ať napíšu něco o těch 
posledních, které v obci proběhly. Jenomže ono jich bylo tolik, 
že se to vše nedá stihnout... 

A tak vám napíšu alespoň o těch, kterých jsem se sám 
zúčastnil.
 Osmého března proběhly Ostatky na Hynkově. Kvůli 
akutnímu případu ve své ordinaci jsem se nezúčastnil začátku 
průvodu obcí. Dostavil jsem se na kole a s kamerou až kolem 
jedenácté hodiny a to byl už průvod v polovině obce, u domu 
Dostálových. Bylo krásné počasí, většina účastníků průvodu 
byla už v povznesené náladě. Tolik krásných masek jsem 
v životě neviděl a nebyli to jen místní, hlásily se ke mně i masky 
z Horky, Skrbeně, Střeně, Nákla a samozřejmě i z Příkaz... 
Do tance i pochodu jim vyhrávala improvizovaná kapela 
z Nákla s Karlíkem Závodným, harmonikářem.Všechno jsem 
to natočil a slíbil hynkovským, že přijdu o půlnoci natočit 
i pochovávání basy. Mezitím jsem měl v úmyslu na popud 
našeho místostarosty navštívit v Repre rockenrolový ples. 
A když mi Jožka, vracející se z ostatkového průvodu na 
Hynkově, sdělil, že mi na rockenrolovém plese bude držet místo, 
nemohl jsem tam nejít. Přišel jsem na sál kolem půl deváté 
a sál byl už téměř plný. Rozhlížím se po sále a Jožin nikde, ani 
nikdo ze známých, kteří se dušovali, že určitě přijdou. Přisednu 
ke stolu, kde již byla dvojice asi třicátníků – on s vyholenou 
hlavou a asi patnáct centimetrů vysokým kokrhelem slepených 
černých vlasů, ona krásná brunetka ve společenských šatech 
jen slabě zahalující krásné tělo, neměla se za co stydět. Nikdo 
netančil, k poslechu hrála jakási kapela z Bratislavy. Pro mé 
uši to nebylo a měl jsem vážnou obavu, jestli strop našeho 
krásného sálu snese takové množství decibelů. Na chvíli k nám 
přisedl místní umělecký fotograf Zdenek Mikolajczyk. Velice 
se divil, co tam děláme, že on tam na rozkaz své paní musí 
dělat fotodokumentaci. Zeptal jsem se ho, proč nebyl dělat 
fotodokumentaci ostatkového průvodu na Hynkově. Smutně 
odpověděl, že musel sázet brambory... Bylo mi ho líto, i proto, 
že musí takovou hrůzu poslouchat. Ale jak mi později sdělil, 
čtyři další kapely, které se rokenrolového plesu zúčastnily, měly 
lepší úroveň i repertoár. Když ten, který mne k účasti na plesu 
přemlouval, pořád nepřicházel, rozhodli jsme se partnerkou, 
že pojedeme na Hynkov. Původně jsem tam chtěl jet až před 
půlnocí, protože jsem se obával, že v případě včasnějšího 
příchodu budu do půlnoci na mol a natáčení pochovávání 
basy bude ohroženo. Asi po půlhodině hudebního utrpení, 
kompenzovaném pozorováním krásných žen střední generace, 
jsme vypadli. A nebyli jsme sami. Viděl jsem i některé další, 
např. Jirku Vacu, se kterým jsem se pak potkal na Hynkově. Můj 
vztek na Jožina byl nepopsatelný. Kdekdo by to řešil rozbitím 
okna jeho domu. Takovému nápadu zabránila moje partnerka 
s tím, že kdybych i já, jako Jožin, absolvoval celý maškarní 
průvod na Hynkově (podle ní tam byl dokonce služebně), nebyl 
bych schopen absolvovat týž den už žádnou další akci. A když 
sama navrhla, že na Hynkov bude sama řídit auto a že mne 
v pití nebude nijak omezovat, nakonec jsem od rozbití okna 
upustil. Neuhlídala mne však, abych Jožinovi do okna hlasitě 
nepohrozil, že mi dluží 160,-Kč za nechtěně zaplacené vstupné. 
Ale nakonec je to vyrovnané, protože mi pomohl s odvozem 
dřeva ze Sečí. Přijedu na Hynkov, vejdu do sálu a nevěřím 

www.prikazy.cz
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Sláva Vaca). Sláva všechny fi lmy komentoval a odpovídal 
i na některé dotazy. Na závěr malé oslavy, kde pro zúčastněné 
připravila rodina oslavence malé pohoštění, zazpíval oslavenci 
i náš Smíšený pěvecký sbor.

Protože na oslavě nebyl nikdo z basů, musel nakonec jako 
jediný bas nastoupit Sláva. A zvládl to bravurně. Obdivuji jeho 
houževnatost, se kterou se v naší obci zasloužil o založení 
Hanáckého skanzenu, založení Smíšeného pěveckého sboru, 
založení těchto novin i mravenčí práce při shromažďování 
dokumentace z historie naší obce a její propagaci. Obdivuji 
jeho píli, se kterou vydal své dvě publikace o životě na Hané 
(obě jsem poslal známým do Toronta) a údajně pracuje na třetí. 
Skláním se před jeho pracovitostí a moudrostí. A přeji mu za 
všechny vás čtenáře hodně zdraví a úspěchů v jeho záslužné 
a stále nekončící práci...

Váš Standa Kovář
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Hledám pronájem 
uzamykatelného nebytového 
prostoru,menší místnosti,popř. 
garáže k uskladnění drobných 

kusů nábytku a beden s 
osobními věcmi na dobu max. 

do 2 let. Stěhování z RD do 
menšího bytu. Cena 500,- 

měsíčně, dvě platby předem. 
Kontakt prosím zanechte na 
OÚ popř. SMS na tel. číslo 

722911448. 

Májovy modleni

 Celé měsíc květen bévalo večir 
v kaplêčce májovy modleni, na kery 
smê rádi chodivalê. S tetinó Hanákovó 
smê se tam, ô kvitim nastrojenyho 
oltářa, modlivale ruženec, pak litánijô 
loreténskó a nakonec si zaspivalê 
nekeró známó marejánskó pěsničkô. 
Tetinê Hanákovê Anna a Jenoféfa bêlê 
svobodny sestrê chalôpnika Františka 
Hanáka z čp. 24, keré bêl kostelnikem 
a s tetinama se staral o kaplečkô a po- 
řádek kolem ni. Na harmonium hrával 
jejich Fanóš nebo náš Boža. 
 Ale eště před modlenim, dêž se 
začénalo stmivat, smê chodilê na chróstê, 
keři tam litávalê nad lókó, nizko přê 
zemi, k Sečum. Čepicó smê jich sráželê 
a sbiralê slipkám. Nekeři si jich dávalê 
do krabičkê od sêrek a potom jich kraďó 
v kaplêčce vêpóštělê. Místo pobožnosti 
smê na ně čômělê jak nalitovalê do 
lustra. Tetinê se zlobilê a hrozêlê, že to 
povijó ve školê a našem doma. Nô, ale 
dêž to chêtáni chróstu bévalo jenom 
v tem květnô, indá nelitalê.

 - bv –

Ze spominek na zašly časê
Svátek maminek

 Za našech školáckéch let bévala drôhó květnovó nedělô 
v zahradě Reprezenťákô slavnosť Svátkô maminek. Ve školce 
a pak ve školê smê se naôčêlê pěkny básničkê a nejaky 
pěsničkê, kery smê tam pak přednášelê a zaspivalê. Krom teho 
se tam hrávalê dovijaky hrê. Třeba póckó smê trefovalê do 10 
plechovéch válečku, postavenéch do piramidê, jak ve střelnice 
na póti. Kdo jich třema ranama všeckê zhodil, vêhrál obrázek 
jako cenô. Maminkê napeklê dobréch vdolečku, na keréch 
smê si přê tem pochotnávalê. K svačeně smê dostávalê párkô 
s rohlékem a na zapiti bêla pro každyho sodufka, z keré až očê 
z dulku vêlizalê. Dêž pak přêšil pan Němeček, ôčêteli srovnalê 
každó třidô zvlášť, abê smê mělê z té slavnosti fotografi jô na 
památkô.

www.prikazy.cz
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Jak lze využít nefunkční zářivky?

 Lidé dnes stále častěji odevzdávají vysloužilé lineární či 
úsporné zářivky k recyklaci. Ale proč vlastně a jaký je jejich 
další osud? 
 Zpětným odběrem a recyklací osvětlovacích zařízení se od 
roku 2005 zabývá neziskový kolektivní systém EKOLAMP. 
Recyklace nefunkčních zářivek má dva velmi rozumné důvody. 
Tím prvním je ochrana životního prostředí před nebezpečnou 
rtutí, která je v těchto výrobcích v malém množství obsažena. 
Při vyšších koncentracích může tato jedovatá látka poškodit 
nejen životní prostředí, ale i naše zdraví. Druhým důvodem 
je opětovné materiálové využití, jenž u zářivek v současnosti 
dosahuje 95 %. Využitím recyklovaných materiálů při další 
výrobě se šetří přírodní zdroje surovin. 
 Obyvatelé naší obce mohou nefunkční zářivky zdarma 
odevzdávat v budově Obecního úřadu Příkazy nebo v obchodě 
při nákupu nových výrobků. Ze sběrných míst je EKOLAMP 
sváží do specializovaných recyklačních firem, v nichž jsou 
pro opětovné použití ze zářivek získávány především kovy, 
plasty, sklo a rtuť. Hliník, mosaz a další kovy se mohou 
znovu použít v kovovýrobě, např. pro součástky jízdních kol. 
Recyklované plasty jsou dobrou surovinou pro zatravňovací 
dlaždice či plotové dílce a přečištěná rtuť je znovu využívána 
v průmyslové výrobě. Sklo se používá jako technický materiál 
nebo v některých případech i pro výrobu nových zářivek. 

 Prostřednictvím EKOLAMPu se ročně recyklují miliony 
zářivek a výbojek. Stále ale velké množství zářivek končí v koši. 
Právě vy můžete pomoci tuto situaci změnit. 
 Více se o problematice nakládání s nefunkčními zářivkami 
dočtete na www.ekolamp.cz.

Hanácké Velikonoce ve skanzenu

 Týden před skutečnými Velikonocemi bylo v Příkazském 
skanzenu rušno. V krásném slunečném jarním počasí se tu sešlo 
několik set návštěvníků, aby se podívali, co dovedou šikovné 
lidské ruce vytvořit k oslavě krásných jarních svátků Velikonoc. 
Byly zde k vidění nejrůznějšími způsoby zdobené kraslice; paní 
Marie Zbořilová přímo v kuchyni učila přihlížející polepovat 
vajíčka slámou, což je typická technika zdobení na Hané, 
školačka Eliška Hegerová zase zdobit vajíčka mramorovaná 
nebo voskem, slečna Renata Krausová se sestřenicí Martinou 
vajíčka drátkovala a zdobila papírem i jinak.
 Rovněž zde háčkovala slepičky paní Věra Svačinková, 
překrásné dekorace tvořila paní Soňa Rokytová se sestrou 
Marcelou. Spoustu výtvorů dětí z příkazské mateřské školy, 
školy v Litovli, klientů Ústavu sociální péče v Litovli nebo 
Dětského centra v Topolanech si mohli  hosté akce k velikonoční 
výzdobě svých domovů zakoupit.
 Na komoře „Kameníčkova gruntu“ byla Velikonoční výstava 
prací žáků místní základní a mateřské školy a žáků ZŠ Litovel, 
Jungmannova ulice a výstava obrazů pana Jana Hubáčka ze 
Žerotína. V těchto prostorách se hostům díla velice líbila, jak 
říkaly členky příkazského seniorklubu, které velmi ochotně nad 
výstavou bděly. 

Nová obslužná komunikace pro středisko 
zemědělského družstva

 Na podzim loňského roku jsme slíbili, že Vás budeme 
informovat o tom, jak dopadla veřejná výzva na vedoucí 
představitele ZD Unčovice. Požádali jsme je, aby se vyjádřili 
k danému slibu vybudovat novou obslužnou komunikaci 
mimo zastavěnou část obce Příkazy. Na počátku roku se obě 
strany sešly na schůzce, kde se mimo jiné diskutovalo také 
o této problematice. Ze strany obce Příkazy zde bylo znovu 
požádáno, aby nám bylo doručeno písemné stanovisko k tomuto 
problematickému tématu. Opakovaně bylo vydání tohoto 
stanoviska urgováno při dalším jednání. 
 Dodnes nám žádné vyjádření nepřišlo. Neochota postavit 
novou cestu a dodržet tak základní podmínku, která byla 
s vydáním souhlasu ze strany obce pro stavbu bioplynové 
stanice spojena, je nepochopitelná. Místo toho se ze strany 
zemědělského družstva potýkáme s naprostým nezájmem vyřešit 
tíživou dopravní situaci na Zábrani, která vyústila v sepsání 
Petice nazlobených občanů. Těžko tomuto jednání rozumět!  
Vždyť, kdyby obec tento souhlas nevydala téměř na počkání, 
tak by se nepodařilo bioplynovou stanici zkolaudovat do konce 
roku 2012. To by mělo za následek prodej vyrobené elektrické 
energie do sítě  za nižší cenu po celou dobu jejího provozu, která 
je asi 25 let. Jen za rok 2013 tak ZD Unčovice navíc na tržbách 
získalo 9 milionů korun, tedy tolik, kolik by stála nová cesta. 
 A tak těžká zemědělská doprava i nadále znepříjemňuje 
bydlení v naší obci. Takovému jednání nechceme ustupovat! 
Doufáme, že to co bylo slíbeno, bude nakonec ze strany ZD 
Unčovice také splněno. Názor vedení obce Příkazy je takový, 
že zahájení přípravných prací pro postavení nové obslužné 
komunikaci mimo zastavěnou část obce naprosto nic nebrání. 

Kulturní komise při Radě obce Příkazy spolu se Sborem dobrovolných hasičů Vás 
zvou na

STAVĚNÍ MÁJE V PŘÍKAZÍCH
1. května 2014

začátek ve 13:00 hodin
Průvod vychází od domu Jelínkových
 Místa navazování stuh:
l JELÍNKŮV DŮM
l SKANZEN
l MALÝ ŽUDR
l HOTEL ZÁLOŽNA
l SOCHA SVOBODY

l V čele průvodu členové národopisného 
souboru PANTLA, kteří u MÁJE předvedou 
pásmo tanců a písní.
l Žáci ZŠ Příkazy - členové dramatického 
kroužku přednesou pásmo her a poezie
l Hasiči z Příkaz postaví máj a připraví ob- 
čerstvení
l O další zábavu se postarají naši spoluobčané
l V 17.00 hod. se ve velkém sále Záloženského 
domu uskuteční MÁJOVÝ KONCERT za účasti 
pěveckého sboru JESEN Jeseník a smíšeného 
pěveckého sboru Příkazy

Na Vaši účast se těší pořadatelé

www.prikazy.cz
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Co pořád děláme ve školní družině !?

 Přestože je teprve začátek jara, v družině jsme v letošním 
roce zažili mnoho legrace, zábavy a zajímavostí. Jako jednu 
z nejzajímavějších akci uvádím projekt „Fíha dýha“ do kterého 
jsme se s dětmi ze školní družiny zapojili. Ze zaslaného materiálu 
– dýhových kousků - jsme vytvářeli koláže a prostírání. Děti 
poznaly jak se pracuje s netradičním materiálem, který využívají 
hlavně stoláři k výrobě nábytku. 

 V družině opět probíhaly tematické dny. Pyžamový den 
probíhal ve znamení nočních a ranních rituálů. Děti si přinesly 
pyžama a oblíbené plyšáky, se kterými ve skupinkách navzájem 
vytvářely divadelní představení pro ostatní děti. Vtipné pro děti 
bylo, že se prošly v pyžamech na dětské hřiště. 
 Tématem dalšího dne byl „Karneval v maskách“. Tento den 
byl plný her a soutěží, na závěr proběhla diskotéka. Všechny děti 
včetně paní vychovatelky si donesly krásné masky. 
 Další den, který má název „Krmení lesních zvířátek“, se 
dětem líbil nejvíce. Šli jsme s dětmi do lesa a v něm hledali 
stopy zvířátek. Nalezené stopy jsme vylili sádrou a stopu jsme 
se pak podle atlasu snažili přiřadit správnému zvířátku. Dětem 
se tento den tak líbil, že ho budeme brzy opakovat.
 V družině se snažíme děti učit tvořivosti a zručnosti. 
Vyráběli jsme svícny z voskového písku, malovali na keramické 
hrnky a práce s papírem je již samozřejmostí.
 Děti se i nadále mohou těšit na zajímavé akce, např. vytvoř 
si kabelu podle svých představ.   

Mgr. Romana Zvěřová

 V odpoledních hodinách se komory obzvlášť zaplnily, 
protože si zájemci přišli vyslechnout muzikantské umění žáků 
ZUŠ Litovel, pobočka Příkazy. Ještě předtím zněly na dvoře 
dětské hlasy, zpívající jarní hanácké písně – to zpívaly děti 
z národopisného souboru Pantla, které i zatančily a předvedly 
pásmo her a velikonočních zvyků;  další vystoupení připravila 
se žáky naší školy paní učitelka Eva Zvěřová.
 Na náspech dvora vyřezával ze dřeva lžíce i píšťalky pan 
Zeman z Hvozdečka, který se svou paní navštívil skanzen  
poprvé a přivezl pro kluky také řehtačky a trakářky pro 
klapačskou obchůzku. Kdo chtěl, mohl si uplést tatar, na který 
připravil pruty pan Jaromír Vachutka.
 Děti mířily na dvoře hlavně ke králíkárnám a do zahrady 
za jehňátky a ovečkami, kozou i koňmi, na nichž se mohly 
povozit. A dospělí znavení prohlížením, tvořením a hlídáním 
dětí se mohli občerstvit v hospůdce U berana dobrotami, které 
připravili Melichárkovi a zazpívat si spolu s Nepředstavitelnou 
kapelou.
 Všem hostům děkujeme a těšíme se na vás příště.

 Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli, zejména členkám 
Kulturní komise při Radě obce Příkazy Haničce Čepělové, 
Jarušce Hřivnové, Zdeničce Zbořilové, které akci připravily 
a chystaly ji nejen týden předem, ale již dlouho od Vánoc, nejen 
tvořením, úklidem skanzenu a domlouváním s řemeslníky, 
zapůjčovateli výrobků i Vilému Švecovi a za podporu vedení 
obce.

MB Mikolajczyk

Školní výlety

 V Hanáckém skanzenu v Příkazích proběhnou od 
6.6. -20.6.2014 školní výlety pro děti základních a mateřských 
škol. Děti si zde mohou vyzkoušet různé ruční práce, dnes 
již zanikajících řemesel. Vyzkouší si tkát na stavu, drátovat, 
vyřezávat ze dřeva, předení na kolovrátku, práci na hrnčířském 
kruhu, síťování, košíkářství, zdobit perníčky, zpracovávat ovčí 
rouno plstěním a vyrábět kované výrobky. Celou akci zajišťuje 
„Spolek řemesel ručních“ Štěpánov ve spolupráci s vedením 
Hanáckého skanzenu v Příkazích. Každoročně se této akce 
zúčastní okolo jednoho tisíce dětí, které se v nádherném 
prostředí skanzenu cítí velmi dobře. Vidí zde život na vesnici, 
domácí zvířata-ovce, kozy, králíky, slepice i živé prasátko. 
Některé děti uvidí takové hospodářství poprvé v životě. 
 Je nádherné vidět rozzářené oči, které se pak velmi rádi do 
Příkaz vracejí.

Jan Vlk

www.prikazy.cz
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PŘEHLÍDKA TROFEJÍ V PŘÍKAZÍCH

 Dne 27. – 29. března 2014 byla u nás v obci uspořádaná 
Okresním mysliveckým spolkem a Mysliveckým sdružením 
Příkazy Chovatelská přehlídka trofejí. Trofeje byly z regionů 
Státní správy Olomouc, Litovel, Šternberk a Uničov. 
 Vlastní přehlídce předcházelo dvoudenní hodnocení 
trofejí, při němž komise odborníků posuzovala věk zvěře, její 
chovnou hodnotu, časový průběh odstřelu a také celkový počet 
odlovených kusů. Hodnocení provedla okresní hodnotitelská 
komise pod vedením Jiřího Ženožičky za odborného dozoru 
RNDr. Jiřího Zbořila a Ing. Jana Janiše. Hodnocení byli 
přítomni zástupci státní správy, jak na úrovni kraje, tak i okresu. 
Hodnocení trofejí představuje veřejnou a objektivní kontrolu 
ulovené zvěře ze strany orgánů Státní správy myslivosti, 
které ustanovením hodnotitelské komise a zorganizováním 
Chovatelské přehlídky naplňují současnou dikci zákona 
o myslivosti. Pozitivní skutečností je, že téměř všichni uživatelé 
honiteb předložili trofeje k hodnocení a umožnili trofeje veřejně 
vystavit na přehlídce trofejí. 

MYSLIVCI  A  ODPAD

 V pátek a v sobotu před svozem nebezpečného odpadu 
v obci Myslivecké sdružení Příkazy, tak jako každý rok, 
uskutečnilo brigádu, při které vyčistilo meze a příkopy v katastru 
obce Příkazy. Je to až k neuvěření, co jsou lidé schopni vyhodit 
do volné přírody. Nemohu to ani podrobněji popisovat, co lidé 
vyhodí do příkopy, neboť při čtení tohoto článku by se Vám 
udělalo nevolno, jako některým našim členům při likvidaci 
těchto odpadů posbíraných převážně po příkopech. Smutné na 
tom je, že stejnou brigádu provádí MS každý rok při odvozu 
nebezpečného odpadu a se stejným výsledkem. Dokonce 
i horším! Kdy byly naplněny i dvě traktorové vlečky. Nevím, 
jak by se lidem líbilo, kdyby jim někdo udělal černou skládku 
před domem. Obec přeci zajistila kontejnery na tříděný odpad, 
dvakrát ročně se koná svoz nebezpečného odpadu a existují také 
sběrné dvory a skládky, kde se dají nepotřebné věci odvést. 
Když už jednou si dám tu práci a naložím to, tak to odvezu tam, 
kam to patří!
 Žádáme proto naše spoluobčany, aby se zamysleli nad tímto 
příspěvkem a přispěli k ochraně přírody a k zvelebení naši obce 
a jeho okolí. Děláme to přeci pro nás.

za MS Příkazy Pavel Pozdíšek

 Chovatelské přehlídce trofejí předcházela třídenní příprava. 
Nejnáročnější bylo navěsit na stojany přes tisíc kusů trofejí. 
Tuto činnost prováděli členové našeho Mysliveckého sdružení 
za dozoru členů Okresní myslivecké rady. Přehlídka byla pro 
veřejnost otevřena od čtvrtka do soboty od 9 hodin do 18 
hodin. 
 Mezi prvními účastníky přehlídky byly děti z mateřské 
školy a děti ze základní školy. Člen našeho Mysliveckého 
sdružení pan Bluma byl pověřen provedením žáků přehlídkou 
a seznámení žáků s účelem přehlídky. Celé tři dny konání 
přehlídky probíhaly v klidné atmosféře a účastníci nešetřili 
chválou na prostředí, ve kterém byla přehlídka uspořádána. 
Všichni účastníci si pochvalovali volný přístup k trofejím 
a možnost prohlídky vystavovaných trofejí z blízka. Není tomu 
tak vždy. Takové prostory, kterými disponuje obec Příkazy, 
nejsou běžné a účastníci přehlídky se pak musí tlačit, aby si 
mohli jednotlivé trofeje prohlédnout. 
 Důležitou součástí přehlídky je také kvalitní kuchyně 
a občerstvení. Toto nám zajistil zcela bezchybně pan Hladík 
svými zvěřinovými i jinými specialitami. Tuto zátěž by 
Myslivecké sdružení určitě nebylo schopno v takové kvalitě a za 
dodržení hygienických předpisů zvládnout.
 Největší nápor na naše členy čekal po šesté hodině v sobotu 
odpoledne. Museli sundat všechny vystavované trofeje, dát je 
podle jednotlivých mysliveckých sdružení do krabic a uložit je 
do klubovny, vynést stojany a nastěhovat zpět na sál všechny 
stoly a židle. 
 Nedělní dopoledne již bylo určeno pro schůzi Sboru zás- 
tupců (tj. předsedů a hospodářů) a vyznamenaných. Schůzi 
předsedali členové Okresního mysliveckého spolku a vzácní 
hosté jako byl pan hejtman Olomouckého kraje Ing. Jiří Rozbořil 
a také pan starosta obce Příkazy Ing. Jaroslav Sívek. 
 Závěrem bych chtěl poděkovat starostovi a radě Obecního 
úřadu Příkazy za umožnění provedení přehlídky, dále panu 
Hladíkovi a jeho bezchybné kuchyni a v neposlední řadě také 
všem členům mysliveckého sdružení, kteří se účastnili přípravy 
přehlídky. Nebylo to jednoduché, ale stálo to za to, zejména 
když jsme slyšeli jen chválu z úst většiny účastníků. 

M.R.

ABYCHOM TO VZALI
Z JEDNÉ VODY NA ČISTO!!

 Chtěl bych požádat občany našich obcí, aby omezili 
v nastávajícím čase vycházky se psy do honitby, zejména 
se psy bez vodítka a náhubku. Nechci se ohánět zákonem 
a vyhláškami, které pohyb domácích zvířat v honitbě přesně 
definují. Nastal čas snůšky a kladení mláďat. Proto je potřeba 
zvěři dát co největší klid. V obou našich obcích jsou chovatelé 
koní, kteří s nimi provádějí vyjížďky do naší honitby. Nechceme 
ani nemůžeme jim v tom bránit. Vadí nám jen ti, kteří si udělají 
vyjížďku nebo vycházku za doprovodu psů na volno a ti bez 
dozoru pobíhají po honitbě a štvou zvěř. Stalo se nám, že dva 
psi potrhali a zakousli srnu, která měla v sobě dva zárodky. Plná 
srna není tak rychlá, aby psovi utekla. Doufám, že tato událost 
přiměje držitele psů k větší obezřetnosti a pochopení. 

Předem děkuji a jsem s pozdravem. 
Myslivosti zdar! 

-M.R.-

www.prikazy.cz


